
 ش�ش ماه از اس�تقرار تيم 
جديد شهري و شوراي شهر 
در پايتخت گذشت. با نگاهي به وعده هاي شهردار تهران 
و اعضاي شوراي شهر براي آباداني و توسعه شهر تهران 
و حل مش�كلات آن، فعاليت هاي مديريت جديد شهري 
فقط به چند بخش�نامه در ش�هرداري ب�راي جلوگيري 
از فس�اد و تراكم فروش�ي و همچنين چن�د ده مصوبه از 
سوي شوراي شهر، محدود ش�ده است و اتفاق عملياتي 
جديدي كه در شهر چشمگير باشد صورت نگرفته است.
اينكه ش��هرداري چه زمان��ي مي خواهد وعده ه��اي خود را 
عملياتي كند مشخص نيس��ت. در حقيقت به نظر مي رسد 
كه مديريت جديد )شورا و شهرداري ( به دنبال آن هستند تا 
فقط شهر را در وضعيت كنوني نگه دارند نه اينكه براي ارتقا و 
توسعه آن كاري اجرايي انجام دهند. بايد منتظر ماند و ديد كه 
آيا مديريت جديد در سال پيش رو و سه سال باقي مانده كي 

دستي به سر و روي شهر خواهد كشيد.
ابرشهر تهران با جمعيت ثابت و شناور 10 تا 13 ميليون نفر 
نيازمند مراقبت ويژه اي اس��ت و اگر به حال خود رها شود بر 
دامنه مسائل و مشكلات آن افزوده خواهد شد و سرمايه هاي 

بسياري بر باد خواهد رفت.
طبق آمار رسمي، شهر تهران در حال حاضر شانزدهمين شهر 
پرتراكم جهان است. مساحت شهر تهران 636 كيلومترمربع 
اس��ت كه جمعيتي بين 9 تا 11 ميليون را به صورت ثابت و 
شناور در خود جاي داده اس��ت. جمعيتي كه اولويت اول آن 
آمد و شد، مسكن، هواي پاك و آسايش و آرامش شهري است. 
متأسفانه ش��هر تهران در دهه هاي گذشته به دليل نداشتن 
برنامه جامع به صورت غيرمتعارف رش��د كرده است. در اين 
مسير در برخي بخش ها همچون افزايش جمعيت و ساخت 
مسكن و معابر شهري به حد اشباع رسيده است ولي در ساير 
موارد همچون مسائل زيس��تي و اجتماعي و فرهنگي گاهي 
درجا زده است. وجود بار ترافيكي شديد و بافت هاي فرسوده 
از يك سو و نبود منابع درآمدي پايدار سبب شده شهر تهران 
در هر شرايطي با مسائل و مش��كلات متعددي روبه رو شود. 

تلاش برخي ش��هرداران در دهه هاي اخير به دليل انباشته 
شدن  مشكلات فقط توانسته است ش��هر را از حالت هشدار 

نجات دهد.
به دليل گستردگی مسائل و مشكلات كلانشهر تهران و نحوه 
اداره شهر در ادامه به چند نمونه از مسائل و مشكلات شهری 
اشاره كوتاهی شده و سپس رفتار مديريت جديد شهری مورد 
آسيب شناسی در مدت شش ماه قرار گرفته و اشاره ای هم به 
انتظارات و نيازهای شهروندان شده است. بايد توجه داشت 
اگر مسائل و مشكلات اين كلانشهر حل نشود بر بار مشكلات 
افزوده خواهد ش��د و علاوه بر هزينه هاي اضافی زمان بالايی 
نيز بايد صرف شود تا ش��هر در وضعيت كنونی باقی بماند و 

به عقب بازنگردد. 
  بافت های فرسوده، پاشنه آشيل تهران

بافت های فرسوده ش��هرهايی چون تهران هر سال بيشتر و 
بيشتر می شود كه تبديل به پاشنه آشيل جدی در مديريت 
شهری شده است. بافت هايی كه سال هاست سخن از برنامه 
و تلاش برای نوس��ازی آنها می ش��ود اما در عمل آنچه اتفاق 
می افتد، فرسوده شدن بافت های فرسوده است. نه اعتبارات 
و تسهيلات دولتی، كفاف نوسازی بناهای فرسوده شهری را 
می دهد و نه امتيازات مديريت شهری، محركی جدی برای 
مردم می ش��ود. در اين ميان، برخی نوس��ازی ها كه عمدتاً 
شخصی و مردمی است، در احيای بافت های فرسوده صورت 
می گيرد ام��ا دردی را از زخم كهنه بافت های فرس��وده كم 
نمی كن��د. 123هزار پلاك فرس��وده در ته��ران وجود دارد 
و س��الانه 47 هزار واحد مس��كونی بايد نوس��ازی شود. اگر 
هزينه س��اخت را در حدود متری يك ميلي��ون و 400 هزار 
تومان بگيريم، س��الانه حدود 500 هزار ميليارد تومان بايد 
هزينه س��اخت بدهيم. براس��اس فرمولی كه از خود ش��هر 
تهران درآورديم، 1/4درصد هزينه ای اس��ت كه بايد دولت و 
شهرداری هزينه كنند؛ به جز تسهيلاتی كه از طريق وام بانكی 
قرار است داده شود. بنابراين منابع بانكی مان هم بايد تأمين 
شود. ما اين اعداد را اگر كنار همديگر بگذاريم در شهر تهران 
حدود يك سوم بودجه ش��هر تهران را بايد به بافت فرسوده 

اختصاص دهيم. اين در حالی است كه نوسازی بافت فرسوده 
تهران اولويت يك نيست. شايد بگوييم هست و شعارش را هم 
می دهيم، ولی در حقيقت نيست. ابهامی كه در طرح نوسازی 
جديد وجود دارد اين است كه چند سال طول می كشد تا آماده 
شود، چه تضمينی وجود دارد كه پس از پايان كار دولت فعلی 
اين توسعه گران حاضر شوند كه واحدهای شان را با زمين مردم 
تعويض كنند و روی پروژه های كوچك تر كار كنند و افرادی 
كه در خانه های دربس��ت زندگی می كردند، حاضر شوند در 

مجتمع زندگی كنند؟
  ترافيک پايتخت، كلاف درهم تنيده 

كلانشهر 10 ميليونی پايتخت زير بار ترافيك كمر خم كرده 
اس��ت. ورود خودروهای نو و جايگزين نش��دن خودروهای 
فرسوده سبب شده ميزان آلودگی هوا و ترافيك در پايتخت 
افزايش يابد. اجرای طرح های مقطعی از يك سو و نبود طرح 
جامع ترافيكی سبب ش��ده ترافيك پايتخت درهم تنيده تر 
شود و علاوه بر افزايش اتلاف وقت شهروندان، ميزان مصرف 
س��وخت هم افزايش يابد. در اين ميان تكميل نبودن شبكه 
حمل و نقل عمومی و حركت لاك پشتی احداث و توسعه مترو 
سبب شده شهروندان به ناچار از وسايل نقليه شخصی آن هم 
تك سرنشين اس��تفاده كنند. با مروری بر عملكرد مديريت 
جديد در اين شش ماه مشخص می شود شهرداری و بخصوص 
حوزه حمل و نقل نتوانسته برنامه مشخصی برای روان سازی 
ترافيك ارائه كند. ارائه طرح ترافيك جديد يا دريافت عوارض 
به عناوين مختلف در بخش ترافيك تنها اقدام شهرداری در 
بحث ساماندهی ترافيك بوده كه نه تنها دردی را درمان نكرده 
بلكه فقط فضا را به دليل تصميمات س��ليقه ای ملتهب كرده 
است. با ديد برنامه ها و وعده های مديريت جديد در اين بخش 

چه زمانی ترافيك را تسهيل و روان خواهد ساخت. 
  هوای پاک شايد وقتی ديگر 

 هر چند بحث هوای پاك يك موضوع كلان كش��وری است 
ولی گام برداشتن به سوی اقدامات برای كاهش آلودگی هوا در 
شهرها به اقدامات و تصميمات مديريت شهری بازمی گردد.  
متأسفانه ش��هرداری در بحث حفظ محيط زيست و كاستن 

از آلودگی هوا اقدام مؤثری تاكنون انجام نداده اس��ت.  وعده 
استفاده از اتوبوس و موتورسيكلت برقی تاكنون فقط در حد 
شعار باقی مانده است. بحث دوچرخه سواری و مسيريابی هم 
در حد شعار و تبليغات رسانه ای متوقف شده و كار خاصی در 
اين حوزه ميان بخشی انجام نش��ده است و همچنان وسايل 
نقليه فرسوده اعم از اتوبوس و تاكس��ی در حال آلوده كردن 
محيط زيست ش��هری هس��تند. در ضمن بايد توجه داشت 
كه مترو به عنوان وسيله نقليه پاك نيز كم كم به وسايل نقليه 
فرسوده اضافه می شود اگر نوس��ازی ناوگان به شكل كنونی 

دنبال شود. 
  افزايش نيازها  و كاهش رضايت شهروندان 

در حقيقت وقتی به بخش های مختلف ش��هر تهران به دقت 
نگاه می شود مشخص می ش��ود كه مشت نشانه خروار  است 
كه آثار كم كاری و بی توجهی به احياي ش��هر بيشتر خود را 
نمايان می س��ازد. اينكه مديريت شهری  اعلام می كند پولی 
برای اداره و توسعه شهر تهران ندارد و بسياری از فعاليت های 
ش��هری فقط در حد حيات باقی مانده اس��ت استدلال قابل 
قبولی نيست چراكه در شرايط فعلی مديريت شهری از دولت 
و مجلس يكسو برخوردار است و اين ظرفيت  می تواند پتانسيل 

بسياری را در اختيار مديريت شهری قرار دهد. 
وعده های ب��ر زمين مان��ده ش��هرداری و از يك س��و وجود 
چالش های فراوان در اداره شهر و برنامه های آن از سوی ديگر 
سبب شده نگاه شهروندان به مديريت جديد خالی از انتظارات 

و انتقادات نباشد. 
به هر حال همه شهروندان به شكلی عوارض زندگی در شهر را 
می پردازند و بايد سهمی در اداره شهر داشته باشند اما به دليل 
مضاعف شدن مس��ائل و مشكلات ش��هری در حال حاضر 
بيشترين فشارها به ش��هروندان به صورت غيرمستقيم وارد 
می شود كه اين امر در درازمدت از ميزان رضايت از مديريت 

شهری خواهد كاست. 
به هر حال اين ابرش��هر نيازمند يك مديريت قوی است كه 
بتواند از ظرفيت ها و پتانس��يل های موجود به بهترين شكل 
ممكن اس��تفاده كند و تا زمانی كه نوع نگاه مديريت شهری 
گران كردن هزينه هاي ش��هر باش��د و اينكه شهروندان بايد 
بيشتر هزينه های زندگی در ش��هر را بپردازند شهر در هيچ 

بخشی توسعه نخواهد يافت. 
اينكه شيوه اداره شهر در مديريت جديد با مديريت قبلی بسيار 
متفاوت است امري قابل پذيرش است ولی اينكه برای اداره 
شهر به شهروندان فشار بيايد و ظرفيت های موجود بلااستفاده 
باقی بمانند امری قابل قبول نيست. شهر تهران در بسياری 
از بخش ها به دليل پايتخت بودن و توجه نگاه ها الگوي ساير 
شهرهاست و اگر روند توسعه در آن به هر دليل به كندی پيش 

برود جای تأمل دارد.
انتظار تحول در شهر و ارائه خدمات بيشتر به شهروندان بخشی 
از خواسته عمومی است كه لازم و ضروری به نظر مي رسد تا 
مديريت جديد در اين بخش به ج��د وارد فازهای عملياتی 
ش��ود. فرصت چهار س��اله برای ايجاد تغيير و تحول فرصت 
مناسبی است تا مديريت جديد بتواند وعده و برنامه های خود 

را  عملياتی سازد. 
به س��ال جديد نزديك می ش��ويم، بايد ديد مديريت جديد 
ش��هری در س��ال پيش رو چه خواهد كرد؟ آيا يخ مسئولان 
برای انجام امور شهری باز خواهد شد يا اينكه باز هم فقط از 

كمبودها خواهند ناليد؟

حركت شهر رو به جلو يا  دنده عقب؟!
»جوان« عملكرد 6ماهه مديريت جديد شهري را بررسي مي كند

  گزارش

از شهر

بلاتكليفي براي ساخت برج هاي دوقلو ميلاد 
اولویت با سازندگان داخلي یا خارجي است؟

ب�ه نظ�ر مي رس�د اخت�لاف ش�هرداري ته�ران و ناج�ا ب�ر س�ر گ�ود 
ره�ا ش�ده ب�رج مي�لاد افزاي�ش يافت�ه و ح�الا گفت�ه مي ش�ود ك�ه 
س�رمايه گذاران خارج�ي ق�رار اس�ت جايگزي�ن بنياد تع�اون ناجا ش�وند. 
18 دي ماه بود كه شهردار تهران از احتمال پس گرفتن گود برج ميلاد از بنياد تعاون 

ناجا سخن گفت، موضوعي كه حالا كم كم دارد به عمل نزديك مي شود. 
در اين زمينه علي درويش پور مديرعامل برج ميلاد در نشس��ت خبري خود از تعيين 
تكليف گود رها شده برج ميلاد خبر داد و گفت: ممكن است شريك تجاري فعلي خلع 
و مسئوليت به يك شركت خارجي يا داخلي داده شود. مديرعامل شركت برج ميلاد 
تهران درخصوص گود رها شده در ضلع شرقي مركز همايش هاي برج ميلاد گفت: اين 
گود در سال 90 با ايده احداث دو هتل دوقلو و يك مركز تجارت جهاني طراحي شد. وي 
افزود: اين پروژه در قالب مشاركت پيمانكاري انجام شد ولي به دليل ضرورت بازنگري 
در طراحي و مشكلات شريك تجاري، كار متوقف شد. وي تأكيد كرد: در حال حاضر 
شهردار تهران و معاونانش موضوع را پيگيري مي كنند تا هرچه زودتر اين گود تعيين 
تكليف شود. به گفته درويش پور ممكن است شريك تجاري فعلي خلع و مسئوليت به 
يك شركت خارجي يا داخلي داده شود. وي درخصوص هزينه كرد و درآمدهاي برج 

ميلاد گفت: برج در حال حاضر سودده است و ريالي از شهرداري دريافت نمي كند. 
  احتمال پس گرفتن گود برج ميلاد از ناجا

شهردار تهران با رد شائبه پر كردن گود برج ميلاد گفت: اقدامات لازم براي ايمن سازي 
اين گود انجام مي ش��ود. محمدعلي نجفي در مورد آخرين وضعيت گود رها شده برج 
ميلاد كه بنا به تشخيص كارشناسان امر به مرحله خطرناكي رسيده است، گفت: گزارشي 
از معاون فني و عمراني شهرداري تهران در مورد وضعيت برج ميلاد درخواست كرديم 
و هيئتي را نيز براي بررسي دقيق به محل اعزام كرده ايم.  وي با بيان اينكه پيشنهاداتي 
براي انجام كارهايي در راستاي مقاوم سازي گود ارائه شده تا لطمه اي به اطراف گود زده 
نشود، اظهار كرد: مقاوم سازي را انجام خواهيم داد و از اين بابت جاي نگراني نيست، ولي 
اصل موضوع اين است كه بنياد تعاون ناجا اين زمين را در اختيار دارد و قرار بوده هتل 
بسازد كه بايد اين مسئله را با آنها حل كنيم كه يا اين كار را زودتر انجام دهند يا زمين را از 
آنها بگيريم و از سرمايه گذار ديگري براي اين كار دعوت كنيم. شهردار تهران با رد شائبه 
پركردن گود، افزود: موضوع عدم ايمني و لطمه اي كه ممكن است به برج زده شود، دقيقاً 

محاسبه شده و اقدامات ايمني در راستاي ايمن سازي گود انجام مي شود.

حريم

ممنوعيت 20 روزه ساخت وساز در حريم تهران
حریم گردي مردم در نوروز

سرپرس�ت معاون�ت نظ�ارت اداره كل حري�م ش�هرداري ته�ران از ممنوعيت 
س�اخت و س�از در حري�م و توجه ب�ه »حريم گ�ردي« در اي�ام نوروز خب�ر داد. 
حميد اس��دبيگي، درباره اقدامات نوروزي در حريم با بيان سوءاستفاده  برخي افراد از 
تعطيلات نوروز براي ساخت و ساز و... در زمين هايش��ان، گفت: در دو سال اخير طرح 
ويژه اي از سوي معاونت شهرسازي اجرايي مي ش��ود كه در پي آن ساخت و ساز از 25 

اسفند تا پانزدهم فروردين در كل عرصه حريم ممنوع مي شود. 
وي با بيان اينكه امس��ال نيز ساخت و س��از در حريم از 25 اسفند س��ال جاري تا 15 
فروردين 97 ممنوع است، گفت: مأموران شركت حريم بان در صورت مواجهه با ساخت 
و س��ازهاي غيرقانوني و انتقال مصالح ساختماني، نس��بت به برخورد و تخريب سازه 
اقدام خواهند كرد. اسدبيگي با بيان اينكه در راستاي ساماندهي حريم با 9 فرماندار و 
18 بخشداري كه در حريم، عرصه س��رزميني و مديريتي مشترك داريم رايزني  هايي 
انجام گرفته است، گفت: 30 سازمان در حريم تهران ذينفع هستند كه در راستاي بهبود 
وضعيت حريم با آنها تعامل داشته و جلس��ات مختلفي برگزار كرده ايم كه با استقبال 
ارگان ها مواجه شديم. وي با بيان اينكه خوشبختانه با همكاري همه سازمان ها شاهد 
كاهش چشمگير تخلفات بوديم، گفت: سعي شده با ايجاد وحدت و يكپارچگي، نظم 
و انضباط را در حريم برقرار كنيم چراكه در گذش��ته تخلفات در نوروز در عرصه حريم 
افزايش مي يافت اما با كشيك بندي مناطق و نواحي و همچنين آماده باش كميته صيانت 
در سطح ستاد، منطقه و ناحيه نس��بت به حفاظت از حريم و ممنوعيت ساخت و ساز 
اقدام شده است. وي با بيان اينكه براي اولين بار س��امانه ارتباطي 137 و 1888 آماده 
دريافت پيام هاي مردمي در خصوص گزارش ساخت و ساز غيرقانوني در عرصه حريم 
است، گفت: همچنين سامانه ارتباطي 131 جهاد كشاورزي آماده است كه پيام هاي 
مردمي را دريافت كند كه پس از دريافت گزارش مأم��وران حريم بان بلافاصله به اين 
موضوع رسيدگي مي كنند. سرپرست معاونت نظارت اداره كل حريم شهرداري تهران با 
بيان اينكه مأموران شركت حريم بان در 10 ماهه نخست امسال 135 مورد فنس كشي 
را جمع آوري كردند، به ايسنا گفت: مأموران حريم بان در مواجهه با تخلفات يا اقدام به 
تخريب كرده يا تشكيل پرونده داده و براي كميسيون ماده 100 ارسال مي كنند يا پرونده 

در اختيار دستگاه قضا قرار داده مي شود. 
  توجه به »حريم گردي« در نوروز

اسدبيگي همچنين با اش��اره به »حريم گردي« در نوروز، گفت: در چند سال اخير به 
بحث حريم گردي و حريم شناسي توجه ويژه اي شده است چراكه متأسفانه ممكن است 
شهروندان اطلاعات دقيقي از حريم نداشته باشند. به عنوان مثال پارك سرخه حصار، 
امامزاده داوود، آبشار منطقه 22 و... ظرفيت هاي گردشگري هستند كه در حريم تهران 
واقع شده اند و مردم مي توانند از اين فضاهاي بكر كه ذخاير تهران هستند استفاده كنند. 
وي با بيان اينكه طي رايزني هاي انجام شده با سازمان گردشگري شهرداري، پوسترهايي 
با موضوع آشنايي با حريم در مترو نصب شده است، گفت: نقشه گردشگري و تاريخي 
حريم تهران نيز آماده شده و مردم مي توانند از اين فضاهاي ناب استفاده كنند. اسدبيگي 
افزود: در سال آينده كارگروه ويژه اي به نام »اطلاع رساني و مشاركت هاي مردمي« با 
رويكرد حفاظت و صيانت از حريم شكل خواهد گرفت تا بتوانيم ظرفيت هاي بالقوه و 

بالفعل حريم را به مردم بشناسانيم.

تهران نيازمند  يک مديريت قوی است كه 
بتواند از ظرفيت ها و پتانسيل های موجود به 
بهترين شكل ممكن استفاده كند و تا زمانی 
كه نوع نگاه مديريت ش�هری گران كردن 
هزينه هاي شهر باشد و اينكه شهروندان 
بايد بيش�تر هزينه های زندگی در ش�هر 
را بپردازند ش�هر در هيچ بخش�ی توسعه 

نخواهد يافت
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مصوبه برج باغ ها، شايد يكي از آن لوايحي بود كه جلسات 
بسياري از شوراي شهر دوره گذشته را به خود اختصاص داد 
و در پايان كسي نتوانست ختمي براي اين مصوبه بگيرد؛ 
دعواهاي بسياري ميان نمايندگان شوراي چهارم درگرفت 
اما كسي نتوانست مقابل خواست برخي نمايندگان بايستد 
و در انتها مرگ درخت�ان تهران رقم خ�ورد. اين در حالي 
اس�ت كه ش�وراي پنجم تصميم به حذف اين مصوبه دارد 
تا ش�ايد با اين اتفاق اندک باغ هاي باقي مانده حفظ شود 
و شهروندان در حس�رت باغ هاي باشكوه پايتخت نمانند. 
تصويب لايح��ه تبدي��ل باغات ش��هر تهران ب��ه برج باغ 
ماحصل مصوبه شوراي دوم شهر تهران بود كه در شوراي 
عالي شهرس��ازي و معماري ش��هر ته��ران در اوايل دهه 
80 نيز به تصويب رس��يد. بر مبناي اين مصوبه متوليان 
ساخت وساز مي توانستند صرفاً در 30 درصد از مساحت 
باغ، ساخت وساز انجام دهند و 70 درصد باقي مانده باغ را 
حفظ كنند. هر چند نيت تصويب اين لايحه در شوراي دوم 
خوب بود اما در عمل مصوبه به اين صورت اجرا نشد چراكه 
اولاً شهرداران مناطق در شوراهاي معماري بعضاً تا 40، 50 
درصد سطح اشغال در طبقات دادند و ثانياً به بهانه تأمين 
پاركينگ، در زيرزمين ها بر اساس مصوبات كميسيون ماده 
5 بعضاً 60 تا 70 درصد زيرزمين، تحت ساخت و ساز قرار 
گرفت و با ايجاد رمپ ها و لوپ ها در فضاي باقي مانده كه 
بخشي از فضاي 70 درصد باغ را اشغال مي كرد، عملاً باغات 
شهر يكي بعد از ديگري از بين رفت. عدم اجراي درست اين 
مصوبه در 14 سال اخير باعث شد از مجموع 14 هزار هكتار 
مساحت اراضي س��بز و باغات تهران، حدود 8 هزار هكتار 
باقي بماند آن هم در ش��رايطي كه سهم زمين هاي باغي 
فقط 1200 هكتار يعني معادل كمتر از 2 درصد مساحت 
پايتخت برآورد مي شود. ضمن اينكه با روند پرشتاب ساخت 
»برج باغ« در سال هاي اخير، احتمال مي رود همين عرصه 

محدود قابل  حفاظت، س��ريع تر از گذشته تخريب و محو 
ش��ود. محمد حقاني رئيس كميته محيط زيست شوراي 
ش��هر تهران در گذش��ته معتقد بود مصوبه برج باغ لطمه 
بزرگي به باغات تهران زده است. وي در مصاحبه اي عنوان 
كرده بود كه درختان در تهران مظلوم واقع شده و در حال 
از بين رفتن هستند. به عنوان برج باغ مجوز ساخت با سطح 
اش��غال 30 درصد مي گيرند، بعد آن را به 40 و 50 درصد 
افزايش مي دهند و در پاركينگ هم 100 درصد خاكبرداري 

مي كنند و درختان را از بين مي برند. 
  نابودي 70 درصدي باغ با مصوبه برج  باغ 

از اين رو نهادهايي مانند شهرداري و شوراي شهر اولين رابطي 
هستند كه مي توانند مستقيماً بر زندگي مردم اثر بگذارند. در 
اين راستا برخي اعضاي شوراي شهر چهارم تهران براي صيانت 

از معدود باغات باقي مانده پايتخت در برابر بلندمرتبه سازي هاي 
زنجيره اي، درصدد برآمده ان��د مصوبه مربوط به مجوز احداث 
»برج باغ« را ابطال كنند اما اراده اي ميان تمام اعضاي شوراي 
شهر گذش��ته وجود نداش��ت اين در حالي اس��ت كه يكي از 
ش��عارهاي ش��وراي پنجم حذف اين مصوبه بود؛ امري كه در 
شوراي گذشته س��ر و صداي بس��ياري به پا كرد و بسياري از 
نمايندگان مردم! منافع فرد باغ دار را بر منافع شهروندان ترجيح 
دادند. اين در صورتي است كه باغات تهران ريه هاي شهر هستند 
و بسياري از مشكلات تنفسي و آلودگي راروا نيست اگر بر گردن 
از بين رفتن باغات بيندازيم. در اين راستا اعضاي شوراي شهر 

پنجم تصميم به حذف اين مصوبه گرفتند. 
مجيد فراهاني با اعلام اين خبر كه مصوبه برج باغ ها در جلسه 
آينده حذف خواهد شد گفت: بر اساس مصوبه برج باغ و الزامات 

اجرايي ساخت و ساز در باغات، به مالك اجازه داده مي شود در 
30 درصد مساحت باغ ساخت و س��از انجام دهد و 45 درصد 
از مساحت باغ در منفي دو طبقه گودبرداري و در ارتفاع نيز از 
11 تا 21 طبقه ساخته شود. به گفته وي، پس از اتمام عمليات 

ساخت و ساز، در عمل بيش از 70 درصد باغ از بين مي رود. 
فراهاني اظهار كرد: بر مبناي جمع بندي كميسيون معماري 
شهرسازي پنجمين دوره شوراي شهر تهران )شوراي فعلي( 
و در پاس��خ به دغدغه هاي به حق مردم و  رهبر معظم انقلاب، 
موضوع لغو مصوبه خانمان برانداز برج باغ ها در جلس��ه بعدي 

شورا )يك شنبه( مطرح و بررسي مي شود. 
عضو شوراي اسلامي ش��هر تهران تصريح كرد: طرح مصوب 
شوراي شهر تهران )دوره هاي گذشته( در خصوص برج باغ ها 
منجر به كسب درآمد از طريق فروش سرمايه هاي معنوي شهر 
شده است. مصوبه برج باغ ها براساس ساخت 30 درصد و حفظ 
70 درصد باغ بوده كه در عمل با اعمال تغييرات سليقه اي منجر 
به از بين رفتن بسياري از باغ هاي شهر تهران در جريان ساخت 

و سازها شده است.

مرگ مصوبه برج باغ ها در راه است 

حفظ باغ ها با حذف مصوبه برج باغ ها 
    محیط زیست 

عدم اجراي درس�ت مصوب�ه برج باغ در 
سال های گذشته باعث شد از مجموع 1۴ 
هزار هكتار مساحت اراضي سبز و باغات 
تهران، حدود ۸ هزار هكتار باقي بماند آن 
هم در شرايطي كه سهم زمين هاي باغي 
فقط 1200 هكتار يعني مع�ادل كمتر از 2 

درصد مساحت پايتخت برآورد مي شود


